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M ak ovecz Im re terv e i szerin t
a

Árpád Vezér Gimnázium Sárospatakon
Sárospatak és környéke fiataljait 

mától új középiskola várja. Makovecz 
Imre tervei alapján épült fel, a város 
központjától nem messze, egy dús 
lombú fákkal szegélyezett utcában. 
Kívülről nomád jurta alakját idézi. 
Névadója Árpád, az ezerszáz eszten
deje a Vercckei-hágón átkelő magya
rok vezére. A 10 500 négyzetméteres 
telken álló építészeti remek belső te
rének kialakítása, a jurta vázához ha
sonlóan ívelő gerendákkal, valamint 
a folyosók keresztény templomhajó 
hangulatát keltő csúcsíves kiképzésé
vel pogány magyarság és keresztény 
európaiság összefonódását példáz
zák. A fehérre meszelt falak közt 
Dohay Béla önkormányzati képvise
lőt, a város művelődési és közoktatá
si bizottságának tagját, az Árpád 
Vezér Gimnázium tanárát a Módi Fe
renc művelődési miniszter jelenlété
vel megtisztelt tanévnyitó alkalmából 
kérdeztük az új gimnáziumról.

-  Miért éppen Makovecz Imrét 
kérték fel az épület terveinek elkészí
tésére?

-  A kérdés érdekes és szokatlan, 
de a válasz könnyű rá Patakon. Ma
kovecz Imrét a pontosan egy évtizede 
elkészült művelődési ház és a Hild 
teret övező épületek megálmodója
ként ismerik és kedvelik városunk
ban, így esett rá a választás. Az épület 
az 1989-es elképzelések szerint szak
munkásképzőnek adott volna otthont, 
a szakképzésben időközben jelentke
ző túlképzés kényszerítene ránk a 
változtatást. Az épület Sárospatak 
szellemiségéhez szorosan kötődik. 
Ezt a szellemiséget jól kifejezi a név- 
választásunk, mellyel arra emléke
zünk. hogy honfoglaló csapataink de
rékhada ezen a vidéken vonult ke
resztül. Mindezzel a honfoglalás 
1100. évfordulójáról is meg kíván
tunk emlékezni. A közeljövőben re
mélhetőleg felállíthatjuk Árpád szob
rát is a gimnázium előtt. Úgy tartom, 
intézményeink bátrabban választhat

nának névadót 1526 előtti történel
münkből, hiszen az utána következő 
korszak bizony árnyékosabb ennél.

-  Milyen forrásokból sikerült a 
pénzt összegy űjteni az építkezéshez?

-  Nagy segítséget kap
tunk kezdetben a megyétől, 
az önkormányzattól, és a 
belügyminisztérium által 
meghirdetett pályázatokon 
is elnyertünk jelentősebb 
összegeket. Az átadás előtt 
300 millió forint a kiadá
sunk.

-  Vollak-c ellenzői az 
építkezésnek?

-  Ez év tavaszán az ön- 
kormányzat kezdeményezé
sére kérdőívek segítségével 
a lakosság véleményét kér
tük. Boldogan mondhatom, 
a felmérés alapján a város 
polgárainak nyolcvan szá
zaléka helyesli az új gimná
zium létesítését. Ennek oka, 
hogy a II. Rákóczi Ferenc 
Gimnázium visszakerült a 
református egyház kezébe, a 
közeli Sátoraljaújhelyen a 
katolikus egyház kapott 
vissza oktatási intézményt, 
igény támadt tehát állami, 
pontosabban önkormányza
ti oktatási intézmény iránt 
is. Természetesen az Árpád 
Vezér Gimnázium lehetősé
get ad tanulóinak a hitokta
tásban való részvételre.

-  Milyen lesz az új is
kola arculata?

Oktatási-nevelési 
szempontból az iskolának 
három lényeges feladata 
van. Intenzív idegen nyelvi képzést 
vállal, előnyben részesíti a természet
tudományos ismeretek oktatását, és 
ezzel összhangban a környezet foko
zott megbecsülésére kíván nevelni.

-  Milyen keretekben folyik az 
oktatás szeptembertől?

-  Tanári gárdánk 18 főből áll,

többségében a II. Rákóczi Ferenc 
Gimnáziumból érkeztek, de több friss 
diplomást is felvettünk. Tíz osztály
ban kezdjük meg a tanítást, hat és 
négy évfolyamos gimnáziumi típus

ban. Az előbbi típusban három osz
tályt indítottunk, a négy évfolyamos
ban ugyanennyit, itt azonban két 
úgynevezett „nulladik” osztály is he
lyet kap. Ezekben az általános és a 
középfokú oktatás közé ékelődő ok
tatás zajlik majd. A tanulók heti 20 
(évi 720) órában tanulnak egy idegen

nyelvet, s a tanév végeztével közép
fokú nyelvvizsgát tesznek. A nyelv- 
tanulás mellett a gyerekek évi 180 
testnevelési és 180 óra közismereti, 
szinten tartó, szintfejlesztő oktatás

ban vesznek részt. Más gimnáziu
mokból átiratkozó tanulókból egy 
második és harmadik osztályt is be
fogadhatunk falaink közé ősztől. 
Egy-egy osztály lanulóléiszáma nem 
lehet magasabb harmincnál, össze
sen kétszáz gimnazista hivatalos 
szeptember elsején a tanévnyitóra.

— A műveltség anyagi és személyi 
feltételek függvénye elsősorban, de 
szervezési kérdés is. Miként képzel
ték el az iskola jövőjét, milyen lesz az 
új iskola kulturális élete, vannak-e 

már kapcsolataik 
testvériskolákkal?

-  Mivel a nemzet
közi szabványoknak 
is megfelelő tornate
remmel rendelke
zünk, elsősorban a 
városi sportélet gya
korlóterepe leszünk. 
A tanári kar érdeklő
désének megfelelően 
sok-sok zenei rendez
vényt is szeretnénk 
tartani. A testvérisko- 
lai kapcsolatokat ille
tően szeretnénk a fel
vidéki magyar gimná
ziumokkal szorosab
ban együttműködni, 
sőt ezt szerződéses 
viszonnyá fejleszteni. 
Itt a Kassai Magyar 
Tannyelvű Gimnázi
umra gondolok, vala
mint a királyhelmeci, 
a nagykaposi és Kár
pátalján a munkácsi 
II. Rákóczi Ferenc 
Gimnáziumra. E kö
zépiskolák küldöttsé
gét tanévnyitónkra is 
meghívtuk. Gál Sán
dor felvidéki költő
nek gimnáziumunk 
avatóünnepsége al
kalmából írt. Virágin· 
Jás szeptember című 
versét a Kassai Ma

gyar Tannyelvű Gimnázium tanulója 
szavalja el. Szeretnénk bekerülni az 
UNESCO külföldi ösztöndíjakkal, 
nyelvképzésre fordítható segélyek
kel támogatott iskoláinak sorába.

-  Sárospatak gazdag kulturális 
örökségéből mit érez meghatározó
nak az új gimnázium szellemére?

— Az Árpád Gimnázium, éppen 
azért, mert nevével az 1100 éves ma
gyar múltra utal vissza, a haladó ma
gyar hagyományok teljességét akarja 
vállalni. Beleleartozik ebbe, hogy ez 
a város királyi és királynői székhely 
is volt, hogy itt született Szent Erzsé
bet. Visszatekintünk a középkor isko
lájára is, hiszen itt már akkor iskola 
működött. Itt tanult Mátyás király 
idejében Szalkay László, a középkori 
oktatási tárgyakra vonatkozó becses 
kódexünk írója, a mohácsi csata vér
tanúja. A XVII. századból büszkén 
emlékezünk a szintén városunkban 
tanult erdélyi cmlékiratíróra, Bethlen 
Miklósra. A református kollégium
ban tanult Kazinczy, Bessenyei, Cso- 
konay is. A reformkor szellemét idézi 
Kossuth, Szemere Bertalan emléke, 
akik szintén a kollégium lakói voltak. 
A költő Tompa Mihály, a tudós Erdé
lyi János is szorosan kapcsolódtak 
Sárospatakhoz. Gondolhatunk a mél
tatlanul elfelejtett Komáromi Jánosra, 
aki könyvet írt a pataki diákokról.

-  A régi idők iskolája a társada
lom ellenképe akart lenni, a diktatú
ra  éveiben az új eszményekhez igazí
tották az oktatást. Milyen társadal
mi várakozásokat vállal, melyekkel 
helyezkedik szembe az Árpád Vezér 
Gimnázium?

-  A társadalmi igény számunkra 
az európai tájékozódást jelenti. Ez 
az iskola is a magyarság integrálódá
sának híve, de -  szeretném kiemelni 
-  integrálódni akar, asszimilálódni 
nem. Tehát ez az iskola nemzeti szel
lemű oktatási intézmény akar lenni, 
amely őrzi a sajátosság méltóságát. 
Ez az iskola ugyanakkor a humanista 
hagyományok őrhelye is kíván lenni. 
Nem idegenek tőle azok az értékek 
sem, melyeket a kereszténység fel
halmozott. Tudjuk azt, hogy ez az is
kola csak akkor képes bizonyítani 
létjogosultságát, ha minél előbb 
eredményeket ér el.

Móricz C ákor

M ádl Ferenc
Az új oktatási törvények szellemében

Örömmel, megnyugvással tapasztaltam az utóbbi fél esztendő során, hogy egyre több embert érde
kel ebben az országban az egész magyar társadalom műveltségének, képzettségének színvonala, egyre 
többen fáradoznak azon, hogy növeljék azt az emberi erőt, amely a társadalom felemelkedéséhez nélkü
lözhetetlen. Ezt bizonyították az oktatási tön ényeket előkészítő széles körű szakmai és társadalmi viták, 
jó  szándékú javaslatok, amelyek mind hozzájárultak ahhoz, hogy képesek legyünk megteremteni a ma
gyar oktatásügy fejlesztésének európai normákat követő jogi kereteit.

Nyár elején -  ahogy a közvélemény már értesült róla -  megszületett az új közoktatási és a felsőok
tatási törvény. Most ezek szellemében, bizakodással és reménykedéssel indíthatjuk az új tanévet. Bízva 
abban, hogy a fokozatosan, a szükséges feltételek megteremtésének függvényében átalakuló magyar is
kolarendszer valóban megteremti majd a tanítás és tanulás szabadságát, és lehetőséget nyújt magas 
színvonalú, sokszínű, az egyéni adottságokat is figyelembe vevő oktatásra. Ebben a hosszú távú prog
ramban mindenki megtalálja és jó  lélekkel vállalja majd a maga felelősségét.

Hiszen senki sem ülhet most önelégülten a babérjain. A művelődési tárca munkatársainak a törvény 
szabta menetrend szerint számos kiegészítő-végrehajtási jogszabályt és kerettanterveket kell létre
hozniuk. és mindenekelőtt be kell fejezniük a már készülőben lévő nemzeti alaptanterv munkálatait. 
Az európai értékrendhez igazodva ez határozza majd meg a magyar oktatás szellemiségét, és ennek 
alapján tudják a pedagógusok is kidolgozni -  legjobb egyéni elképzeléseiket beleszőve -  a helyi oktatá
si és nevelési programokat. A törvény ugyan „tiszta beszéd", ám céljai a pedagógusok tudása, hite. em
bersége, alkotó közreműködése nélkül megvalósíthatatlanok.

De nem kisebb a szülők felelőssége sem. Hiszen a jövőben az iskolaszékeken keresztül maguk is be
leszólhatnak a gyermekük iskoláját érintő legfontosabb kérdésekbe, és meg kell tanulniuk élvezni, ki
használni az iskolaválasztás szabadságát is. Értőn és szeretettel figyelve gyermekük fejlődését, minden 
életszakaszban meg kell találniuk a számára megfelelő iskolatípust.

Nagy az egész társadalom felelőssége. Hiszen ahhoz, hogy gyermekeink válaszolni tudjanak majd a 
XXI. század kérdéseire, hogy értelmes, egészséges, humánumot tisztelő, alkotó emberek váljanak belő
lük. békés, nyugodt, az önépítő munkát segítő légkört kell teremteni számukra.

Megszólíttatlunk hát közös cselekvésre, munkára, akár az ezredfordulóig.
Ehhez kívánok mindannyiunknak az 1993194-es tanév kezdetén türelmet, odaadó munkaszeretetei 

és eredményességet.

Nem csak az értelmiségi elit a fontos
Műértő iparosok iskolája Alsógödön

Budakeszin a szülők is fizetnek
Világi tanárok a Prohászka Ottokár Gimnáziumban

Alsógödön az egyik, századfordulón épült, Duna-par- 
ti ódon villából messzire hallatszik a fúrógép zaja. Né
hány éve még az MHSZ birtokolta a tornyos, fatomácos 
épületet. A piarista rend három éve szakmunkásképző in
tézetet hozott létre benne. Fáradhatatlanul dolgoznak a 
mesterek a villa felújításán, átalakításán, hiszen a tanév
kezdéskor új évfolyammal növekszik az iskola. A piarista 
rend magyarországi tartományfőnökével. Jeleníts István
nal az építőipari szakmunkásképzőről beszélgettünk.

-  Magyarországon egyházi szakmunkásképzéssel főleg 
a szaléziánusok és az ausztriai eredetű kalazantinusok fog
lalkoztak, 1948-ig -  tájékoztat a tartományfőnök. -  Az ál
lam és az egyház vezetősége között 1950-ben létrejött meg
állapodás értelmében nyolc egyházi középiskola maradha
tott fenn. Hogy ezek kizárólag gimnáziumok, és elsősorban 
fiúintézetek voltak, abban nagy szerepe volt a püspöki kar 
elgondolásának. De a marxisták is szerették volna meggá
tolni, hogy az egyháznak bármiféle kapcsolata legyen a 
munkásosztállyal. Mivel a piarista rend az elmúlt negyven 
évben is létezhetett, előnyben van azokkal a rendekkel 
szemben, amelyek most gyűjtik össze egykor szétkergetett 
tagjaikat, és létfeltételeik kialakításán fáradoznak. A piaris
ta rendnek nem a szakoktatás területén, hanem a közokta
tásban van gyakorlata, de természetesnek érezzük, hogy 
feladatokat vállaljunk a szakmunkásképzésben. Ezzel is 
szeretnénk kifejezni, hogy az egyház nemcsak az értelmisé
gi elithez fordul tanításával, hanem oda is, ahol talán még 
nagyobb szükség van a hit igazságaira. A tanári karban két 
szerzetes van csupán, a többiek világiak, akiket egykori 
diákjainkból és jelenlegi diákjaink szüleiből toboroztunk.

-  Mennyiben más a gödi iskola, mint az állami szak
munkásképzők?

-  Hazánkban az iparszerkezet átalakulóban van, en
nek függvénye a szakoktatás megváltozása is. A széthulló 
nagyvállalatoknak már nem közvetlen érdekük, hogy 
szakmunkástanulókkal foglalkozzanak. Azt gondolom, 
hogy ezeknek a fiataloknak a kereszténységen kívül szak
mai gyakorlatra is szükségük van. A mi iskolánkban, tan
műhelyeinkben a tanítás és a szakképzés átszövi egymást, 
a tanárok és a mesterek kollegiális viszonyban vannak, 
így a gyerekek nem két gazda felügyelete alatt, hanem egy 
közösségben érezhetik magukat. Azt szeretnénk, hogy a 
nálunk végzett diákok, ha nagy vonalakban is, de ismerjék 
a műemlék-restaurálás fő kérdéseit, azaz ne ijedjenek meg 
a kétszáz éves tetőszerkezetektől, az egyedi feladatoktól. 
Az új közoktatási és szakoktatási törvény értelmében el
képzelhető, hogy jövőre négy évfolyamossá alakítjuk az 
iskolát. Terveink szerint az első két évfolyamon még nem 
választanának szakmát a diákok, hanem közismereti tár
gyakat tanulnának, és csak ismerkednének a mesterségek
kel. A második két évben pedig megfordulna a hangsúly, 
a szakmai tárgyak javára.

-  Kik lehetnek e szakmunkásképző tanulói?
-  Elsősorban olyan érdeklődőket várunk, akik biza

lommal tekintenek céljainkra. Diákjaink zöme nem a leg
kedvezőbb családi körülmények közül érkezik, ezért olyan 
közösségi tapasztalatot is szeretnénk átadni nekik, amely 
rászoktatja őket egymás elfogadására. Ezt később tovább
vihetik mind a családi, mind a szakmai életükbe. Szeret

nénk ezenkívül ismét elfogadtatni velük a munka becsüle
tét. Napjainkban sokan csak a gyors meggazdagodás lehe
tőségeit keresik. A tisztességes munka azonban az emberi 
élet tartós megbecsülésének feltétele. Szeretnénk, ha nö
vendékeink a munkában megtalálnák hitüket és örömüket.

-  Azt szeretnénk, ha a diákjaink büszkék lennének a 
szakmájukra -  veszi át a szót Golda Gábor, a szakmunkás- 
iskola igazgatója. -  Olyan magas szintű szakmai képzés
ben szeretnénk a diákokat részesíteni, hogy csak rajtuk 
múljon, mennyire lesznek mesterei szakmájuknak. Egye
lőre négy szakma közül választhatnak: kőművesnek, kő
faragónak, díszműlakatosnak és ácsnak tanulhatnak. Az, 
hogy milyen szakmákkal bővül majd iskolánk, nagymér
tékben függ attól, hogy hol találunk jó szakembert, aki haj
landó velünk együttműködni. Elengedhetetlennek tartom, 
hogy diákjaink művészettörténetet is tanuljanak, és ezt az 
elképzelésünket az Országos Műemlékvédelmi Hivatal is 
támogatja. A műemlékek felújításakor ugyanis néhány 
művelethez luxus restaurátort felkérni, amikor a feladatok 
nagy részét elláthatná egy olyan szakmunkásokból álló ré
teg is, amelyik ért valamennyit a műemlékekhez.

-  Hol gyakorolhatnak az iskola diákjai?
-  Elsősorban saját tanműhelyeinkben. Mestereik nagy 

része jó  nevű, saját iparral rendelkező szakember, akik ré
széről áldozathozatallal járt, hogy eljöttek hozzánk oktat
ni. Mégis megtették, mert szívügyüknek érzik ezt a fel
adatot. Iskolánk felújítása és bővítése annyi feladatot ad a 
kőműveseinknek, hogy nekik nem volt szükségük a saját 
ipar kiváltására. Ezenkívül részt vállaltunk az új csörögi 
templom építésének munkálataiban is.

-  Milyen munkalehetőségek várnak a végzősökre?
-  Jó kapcsolatunk van néhány német és osztrák érdekelt

ségű céggel, de ők is könnyebben adnak pénzt az iskolának, 
mintsem hogy munkalehetőséget biztosítanának tanulóink
nak. Sok ígéretünk van, de könnyebb lesz a helyzetünk, ha 
már egy-két évfolyam végzett nálunk. Speciális feladatokra 
is képezzük a gyerekeket, ezért létrehoztunk egy szakmai ta
nácsadó testületet, amely munkánkat segíti. Mivel a kovács 
szakmát ma már tulajdonképpen sehol sem jegyzik, nincsen 
tankönyv se, amelyből taníthatnánk. A tanácsadó testület 
vállalkozott arra, hogy a bőséges szakirodalomból összeállít
son egy használható jegyzetet. Ugyanilyen speciális tanterv
re lesz szükségünk, ha elindul az asztalosképzés, amibe szin
tén bele kell szőni műemlékismeretet is.

Ősztől négy új tanműhellyel bővül az iskola, amelyik 
máris kinőtte a néhány éve birtokba vett épületet. Ezekből 
az új helyiségekből az avatatlan szemlélő most, néhány 
nappal a tanévkezdés előtt még csak a vakolatlan falakat 
és az üvegezetten ablakokat láthatja az új épület földszint
jén. De az igazgató és a mesterek mosolyogva lépkednek 
a leendő padlózat deszkáin, és bizakodva állítják, hogy 
októbertől itt már diákok gyakorolhatnak. Még az ősszel 
el kell készülnie az ideiglenes, tíz diáknak szállást biztosí
tó kollégiumnak is a villa tetőterében. Az új épület tetőte
rében pedig ötven férőhelyes szállást terveznek. Friss 
szerzemény egy kovácstűzhely is, és befejezésre vár még 
az udvaron egy házikó, amelyet maguk a diákok készítet
tek, tiszteletben tartva a természet munkáját.

L. D.

Budakeszin a főúttól nem mesz- 
sze, családi házak gyűrűjében áll a 
Prohászka Ottokárról elnevezett 
nyolcosztályos katolikus gimnázium. 
Hajdan az Isteni Megváltóról neve
zett kongregáció nővéreié volt az 
ódon hangulatú barokk épület, amely 
most több korszak stílusjegyeit viseli 
magán. A kapu és az ablakok aprólé
kosan megmunkált kovácsoltvas rá
csai, az elkoptatott iskolapadok fé
nyes, sápadtzöld máza és az üvegfalú 
aula az eddigi tulajdonosok: a szer
zetesrend, az állam, majd a római 
katolikus egyház munkálkodásáról 
tanúskodnak. Az igazgatónővel, He- 
reinné Pfendtner Évával a gimnázi
um létrejöttének körülményeiről és 
terveikről beszélgettünk.

-  Az ország első nagy létszámú, 
nyolcosztályos katolikus gimnáziu
maként indult meg az iskolánk 1990 
szeptemberében -  mondja az igazga
tónő. -  Létrejöttével felelevenítettük 
a település egykori egyházi iskolai 
hagyományát: az Isteni Megváltóról 
nevezett szerzetesrend nővérei 
ugyanis már 1888-tól tanítottak Bu
dakeszin. Az egyházi iskolával kap
csolatos első írásos emléket 1815-ből 
való anyakönyv őrizte meg. Klebels- 
berg Kunó támogatásával Miller Já
nos plébános építtette ezt az épületet, 
amely zárda és iskola volt egyben, 
egészen 1948-ig. Az államosítástól 
kezdve általános iskola működött az 
épületben. A volt egyházi ingatlanok 
tulajdonrendezési kérdéseiről szóló 
törvény értelmében az épületeket 
csak funkcióval együtt kaphatják 
vissza az egyházak. Mire ismét egy
házi tulajdonba kerülnek, az épületek 
általában lepusztulnak, és töménte
len pénz szükséges a rendbetételük
höz. Az egyházak így nem tulajdo
nokhoz jutnak, hanem feladatokat és 
lehetőségeket kapnak. Az új gazdák 
-  mint azt a mi iskolánk is példázza -  
nagy erőfeszítéseket tesznek annak 
érdekében, hogy megfeleljenek a ki
hívásnak.

-  Miben különbözik ez a gimnázi
um a többi hasonló egyházi iskolától?

-  Elsősorban abban, hogy nincsen 
szerzetesrendi háttere. Az iskola alapí
tója és fenntartója a Budakeszi római 
egyházközség. Szokatlan az is, hogy 
az iskola alapítványának számlájára a 
szülők tandíjat, havi ezerkétszázötven

forintot fizetnek. A szokásos állami tá
mogatásokat, a gycreklélszám után já 
ró fejkvótát természetesen ez az intéz
mény is megkapja. Ezenkívül a köz
ségi önkormányzat is támogatja az is
kolát, ha nem is olyan mértékben, 
mint a sajátjait. Az önkormányzati 
támogatásnak az a feltétele, hogy az 
általunk felvett gyerekek hatvan-het- 
ven százalékát a községben lakók kö
zül kell válogatnunk. Ez megköti a ke
zünket. Az idei felvételi például nem 
kis gondot okozott, hiszen a  mostani 
tízéves korosztályba tartozók, akik 
hozzánk felvételiztek, nincsenek so
kan, különösen azok nem, akik tehet
ségesek és emellett -  ők vagy a szüle
ik -elkötelezetten úgy döntenek, hogy 
tízévesen katolikus gimnáziumba je
lentkeznek -  ráadásul Budakeszin is 
laknak. A helybélieknek természete
sen csak akkor van előnyük, ha teljesí
tik azokat a tanulmányi követelmé
nyeket, amit a többi jelentkező.

-  Milyen gyerekeket várnak első
sorban?

-  Jó lenne, ha a környező közsé
gek tehetséges gyerekei járnának is
kolánkba, akiknek talán túlságosan 
messze lenne bejárni a fővárosba. Új 
divat, hogy a szülők szívesen tanít
tatják egyházi iskolában gyerekeiket. 
Szeretnék „biztos helyre” menekíteni 
őket, lehetőleg minél korábban. Mi 
viszont azt szeretnénk, ha azok írat
nák ide fiaikat, lányaikat, akik azt 
akarják, hogy valóban közük legyen 
az általunk vállalt lelkiséghez. A 
gyerekek elleni merényletnek tar
tom, ha olyan iskolába küldik őket, 
amelynek szellemiségét a szülők 
nem veszik komolyan, hiszen otthon 
egészen más értékrend szerint gon
dolkodnak. A legjobb, ha az iskola és 
a család nevelése erősíti egymást.

-  Megtalálta-c m ár arculatát ez a 
gimnázium?

-  Minden iskolának alapvető fel
adata, hogy a gyerekeket arra nevelje, 
hogy megtalálják a helyüket az őket 
körülvevő világban és harmonikus lé
tet élhessenek. Hitünk szerint arra ne
veljük őket, hogy a teremtett világ 
rendjében értelmes életet lehet élni. 
Azt szeretnénk, hogy gondolkodó, al
kotó emberek legyenek.

-  A nevelési elveket milyen tan
rendi sajátosságokkal kívánják meg
valósítani?

-  Az első két, alapozó évben a leg
nagyobb hangsúlyt az anyanyelv fej
lesztésére fcklctjük, ezt kiemeli óra
számban tanítjuk. Emellett németül 
vagy angolul tanulhatnak a diákok. To
vábbi heti két órában latinul kezdenek 
tanulni, egészen tizenhat éves korukig. 
Annak érdekében, hogy egy idő után 
ne váljék érdektelenné számukra a latin 
nyelv, mint hajdan az orosz, szeret
nénk rövidebb idő alatt, magasabb óra
számban tanítani, és vizsgáztatni belő
le a gyerekeket. Ha hárman kérik is, 
már indítunk számukra kívánságuknak 
megfelelő fakultációt. Két vizsgát is 
építettünk a nyolcéves periódusba, az 
egyik harmadév, a másik a hatodik év 
végére került. Matematikából, történe
lemből, németből, magyarból, vala
mint földrajzból mint zárótantárgyak
ból kell vizsgát tenniük, amelynek 
eredménye elég pontosan tükrözi ké
pességeiket és érdeklődési körüket. A 
tantárgyi fakultációk mellett gyakorlati 
fakultációkat is szervezünk, így szep
tembertől például laboránsképzést, 
amely egyben szakmát is adna. Hiszen 
nincs értelme minden gyereket feltétle
nül továbbtanulásra kényszeríteni.

-  Mennyire irányítja az iskola 
rendjét az alapító és fenntartó egy
házközség?

-  Az egyházközség létrehozott 
egy iskolabizottságot, az felügyeli a 
iskolát. Az iskola napi működésével 
kapcsolatos ügyekben azonban intéz
ményünk önálló. E bizottság feladata 
az iskola távlati koncepciójának ki
dolgozása és az anyagi fedezet bizto
sítása.

- -  A pedagógusok kiválasztásánál 
szerepet játszik-c a vallásosság?

-  Azt szeretnénk, hogy elkötele
zett emberek jöjjenek hozzánk taní
tani, de ennek a mélységét nincs ha
talmunkban vizsgálni. Mindig szem 
előtt kell tartanunk, hogy a hitnek 
nem lehetünk mi magunk a mércéi.

*
Az igazgatóhelyettes, Bángi Atti

la vezet végig az épületen. A nyelvi 
labor, akárcsak a számítógépek, a 
padlástérben kaptak helyet. Tanításra 
készülődnek minden talpalatnyi he
lyen, még az iskolaudvaron álló, rég 
lebontásra ítélt egykori építési barak
kokban is.

László D óra


